
En god 
skolestart

TIL FORÆLDRE MED BØRN DER SKAL  
BEGYNDE I SKOLE OG FRITIDSINSTITUTION



Det er stort at begynde i skole og fritidsinstitution. Det er en milepæl. 
Både for børnene, men ofte også for forældrene.

I denne pjece kan I læse om overgangen fra børnehave til skole og 
fritidsinstitution og få inspiration til, hvordan I kan hjælpe jeres barn 
med at få en god start på sin nye hverdag.

Mange børn glæder sig og er spændte på det nye, mens andre er mere 
forbeholdne og kræver mere støtte. Det gælder også for forældrene. 
Uanset om man er barn eller voksen, så kræver nye og uvante situati-
oner og skift energi.

Når vi – forældre, pædagoger og lærere – samarbejder, lykkes vi bedst 
med at få børnene til at lære, trives og udvikle sig så godt som muligt. 
Dette er baggrunden for, at institutioner og skoler i Brønshøj, Vanlø-
se, Husum og Tingbjerg har lavet denne pjece.

Jeres barn vil begynde i sin børnehaveklasse i begyndelsen af august, 
men allerede i maj begynder jeres barn i sin kommende fritidsinstitution.

Det er fordi, det er en fordel for barnet at kunne falde til i fritidsinstitu-
tionen inden skolestart – barnet får to mindre skift frem for et stort. 

Det giver også fritidsinstitution og skole mulighed for at få kendskab til 
børnene, inden klasserne bliver dannet.

Jeres barn skal begynde i 
skole og fritidsinstitution

Hvad skal ske?



1
Giv dit barn gode vaner fra begyndelsen  

Det er anderledes at være skolebarn end at være børnehavebarn. Hjælp 
dit barn med at møde til tiden, være udhvilet, have en god madpakke 

med og have styr på tasken.

6
Giv dit barn ansvar 
Dit barn kan som regel mere end det selv tror. Og mere end du tror. Ved at give dit barn passende ansvar lærer 
dit barn og får nye færdigheder og tro på egne evner. Fx kan du give dit barn ansvar ved at lade det være med til 
at holde orden i penalhuset, lægge madpakken i køleskab og tro på, at barnet selv kan finde ind i klassen.

7
Et godt samarbejde med skolen er med til at støtte dit barns faglighed og trivsel 
Orienter dig om, hvad dit barn er ved at lære i skolen. Så kan du også bedre spørge ind til det og 
måske lave nogle af de samme ting med børnene derhjemme. Lad samarbejdet med skolen handle 
om dit barns faglighed og trivsel. 

9
Støt op om det, der sker i skolen og vær en del af klassens fællesskab  
Det er vigtigt både at deltage i formelle møder, sociale arrangementer og have en løbende kontakt til barnets 
lærere. Det åbner muligheder for at drøfte emner som leg, lektier, trivsel, undervisningsmiljø og værdier, og 
det skaber en tættere relation mellem hjemmet og skolen for dit barn. Når du og dit barn deltager i sociale 
arrangementer - både i klassen og ved skolens større arrangementer, får I mulighed for at lære de andre børn 
og forældre at kende.

8
Omtal skolen pænt – også når du møder konflikter 
Det betyder meget for dit barn, hvordan du ser på skolen. Det er derfor vigtigt, at du omtaler 
skolen positivt. Selv hvis du oplever konflikter med skolen, er det vigtigt ikke at lade det påvirke 
dit barns lyst til at gå i skole. Hvis børn oplever, at deres forældre taler negativt om skolen og le-
delsen, lærere og pædagoger eller andre børn og deres forældre, kan det forplante sig i børnenes 
syn på skolen og kammeraterne. 

2
Forbered dit barn på, at den nye hverdag i skolen bliver spændende  
Vær med til at forme dit barns forventninger til den nye hverdag i skolen. Fortæl, at 
det bliver sjovt at gå i skole, at det er dejligt at lære en masse nyt og få nye venner.  

10
Når du har spørgsmål til dit barns faglighed og trivsel, 
så kontakt den ansvarlige for barnets klasse 
Gå til den medarbejder, der er ansvarlig for barnets klasse først, hvis du har spørgsmål til 
dit barns faglighed og trivsel, eller hvis I har haft oplevelser i forbindelse med mødet med 
skolen, som I har behov for at drøfte. Denne person er den bedste til at løse konkrete 
udfordringer eller svare på spørgsmål, som vedrører dit barn.

3
Vis interesse for dit barns nye opgaver og hverdag   

Der er mange måder, du kan styrke dit barns lyst til - og glæde ved at gå i  
skole. Det er godt, hvis du snakker med dit barn om, hvad barnet har  

oplevet og lært, og støtter barnet i forberedelsen til næste dag. 

4
Hav fokus på at støtte dit barn i både nye og gamle venskaber 

Dit barn har brug for din støtte til at etablere nye venskaber. Det kan samtidig 
også være vigtigt, at du støtter dit barn i at bevare relationerne til gamle bør-

nehavevenner. Fx ved besøg i børnehaven og ved at lave legeaftaler. Det kan 
være med til at gøre overgangen tryg for dit barn. 

5
Hav fokus på hele klassens fællesskab 

Det er vigtigt for dit barns læring og trivsel, at du bakker op om klassens fællesskab og ikke 
blot fokuserer på eget barn. Et stærkt fællesskab i klassen gør, at børnene trives. Det kræver 

samarbejde, opbakning og engagement. Det kan man gøre ved at invitere forskellige børn med 
hjem til leg og deltage i legegrupper. Det kan også være vigtigt at hjælpe dit barn i forhold til at 

navigere i de sociale relationer og for eksempel lære at sige fra over for venner i skolen.  

10 gode råd til en god skolestart



Skolerne udvikler sig hele tiden. Det første skoleår hedder enten 
0.klasse eller børnehaveklasse og der er allerede her et stort fokus  
på barnets læring.

Det første år arbejdes struktureret med at få et godt læringsmiljø, 
hvor børnene trives med hinanden og hvor man øver de færdighe-
der, børnene skal bruge for at gå i skole. Det kan fx være at modtage 
fælles beskeder, at vente på at det bliver ens tur eller at udskyde sine 
umiddelbare behov.

I 0. klasse vil man arbejde med forskellige temaer henover skoleåret. 
Temaerne vil på mange måder ligne noget, børnene kender fra deres tid 
i børnehaven. Der arbejdes fx med sproglig udvikling, med matematisk 
forståelse, med omverdensforståelse og med natur og bevægelse.

Børnene laver opgaver, de leger og de bliver udfordrede på forskellige 
måder. Det er især vigtigt, at børnene udvikler deres sprog. Sproget 
er nøglen til deres fortsatte trivsel, udvikling og faglige læring.

Børnene vil stifte bekendtskab med skolefagene på forskellig vis og  
de vil både blive undervist i klasselokalet og via ekskursioner. 

Skolen i dag
Jeres opbakning er vigtig for, at jeres barn får en god skolegang. Vis jeres 
barn, at deres skolegang er vigtig og følg med i de informationer, som 
skole og fritidsinstitution giver jer. 

Skolen vil løbende informere om dagligdagen på skolen. I kan bruge 
informationerne som afsæt til at tale med barnet og hjælpe barnet med 
at forstå og bearbejde oplevelserne. Jeres barn kan både have behov for 
at tale med jer om det sociale fællesskab og om konkrete opgaver. 

Hvis I er i tvivl om noget, kan I selvfølgelig altid tage fat i jeres fritidsin-
stitution eller kommende skole. I kan også finde inspiration i de ti råd, 
der er beskrevet i denne pjece.

Hvordan kan I bidrage?



Juli 2017

Med inspiration fra Ministeriet for Børn, Undervisning og Ligestilling, foreningen Skole og Forældre 
samt pjecen ”På vej i skole – en vejledning til forældre” af Velfærdsministeriet og Undervisningsministeriet.  

Trykt på Cyclus – miljøvenligt papir

KØBENHAVNS KOMMUNE


